
1 

 

 

KRM.0002.0004.2024 

D2024.04.01997 

 

Protokół 

LXXV Sesji Rady Miasta Kalisza 

w dniu 25 kwietnia 2024 roku 

 

I. Otwarcie posiedzenia.  
 

Tadeusz Skarżyński, przewodniczący Rady Miasta Kalisza powitał obecnych na 

dzisiejszej Sesji Rady Miasta Kalisza:  

– radnych,  

– prezydenta, 

– wiceprezydentów, 

– naczelników wydziałów i pracowników Urzędu Miasta,  

– dyrektorów jednostek organizacyjnych miasta, 

– komendantów: policji, straży pożarnej i straży miejskiej,  

– przewodniczących rad osiedlowych, sołtysów, 

– przedstawicieli kaliskich mediów, 

– studentów kierunku Zarządzanie Wydziału Nauk Społecznych Uniwersytetu 

Kaliskiego im. prezydenta Stanisława Wojciechowskiego. 

Powitał serdecznie wszystkich obecnych na sali noszącej imię prezydenta Ignacego 

Adama Bujnickiego. 

 

Następnie przewodniczący poprosił radnych o potwierdzenie obecności poprzez 

naciśnięcie na tabletach przycisku „KWORUM”. 

 

Na podstawie art. 20 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym 

przewodniczący otworzył LXXV Sesję Rady Miasta Kalisza, stwierdzając, że 

uczestniczy w niej 23 radnych, co stanowi quorum, przy którym można obradować 
i podejmować uchwały.  

 

Na sekretarza obrad zaproponował wiceprzewodniczącego Eskana Darwicha. 

 

II. Propozycje zmian porządku obrad. 
 

Radni otrzymali, 7 dni przed sesją, projekty uchwał, przygotowane na LXXV sesję, 
wraz z porządkiem obrad, w którym jest 11 projektów uchwał.  

 

Po przekazaniu materiałów sesyjnych do Kancelarii Rady Miasta wpłynęły kolejne 

projekty uchwał, w związku z tym przewodniczący zaproponował rozszerzenie 

porządku obrad, wprowadzenie w punkcie V numeracji rzymskiej – Podjęcie uchwał 

w sprawie – dodatkowych punktów numeracji arabskiej: 
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12 – projektu uchwały w sprawie udzielenia w 2024 roku dotacji dla właścicieli lub 

użytkowników wieczystych nieruchomości położonych na obszarze Specjalnej Strefy 

Rewitalizacji – przekazanego radnym 17 kwietnia, 

13 – projektu uchwały w sprawie zmiany Gminnego Programu Rewitalizacji Miasta 

Kalisza – przekazanego 17 kwietnia, 

14 – projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie zasad wyznaczania składu 

oraz zasad działania Komitetu Rewitalizacji Miasta Kalisza – przekazanego również 
17 kwietnia, 

15 – projektu uchwały w sprawie nadania Statutu Miejskiego Ośrodka Pomocy 

Społecznej w Kaliszu – przekazanego 18 kwietnia, 

16 – projektu uchwały w sprawie utworzenia mieszkań treningowych i wspomaganych 

oraz określenia zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w tych mieszkaniach – 

przekazanego 18 kwietnia. 

 

Ponadto, 23 kwietnia do Kancelarii Rady Miasta wpłynęła autopoprawka Nr 2 do 

projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2024 rok oraz 

autopoprawka Nr 2 do projektu uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy 

Finansowej dla Miasta Kalisza na lata 2024-2043. 

 

Przewodniczący poprosił zatem radnych o rozszerzenie porządku obrad o punkt 12 

arabski, znajdujący się w punkcie V rzymskim, projekt uchwały w sprawie udzielenia 

w 2024 roku dotacji dla właścicieli lub użytkowników wieczystych nieruchomości 

położonych na obszarze Specjalnej Strefy Rewitalizacji – 23 osoby były za 

(23 radnych obecnych). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 13 arabski, znajdujący się w punkcie 

V rzymskim, projekt uchwały w sprawie zmiany Gminnego Programu Rewitalizacji 

Miasta Kalisza – 23 osoby były za (23 radnych obecnych). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 14 arabski, znajdujący się w punkcie 

V rzymskim, projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie zasad wyznaczania 

składu oraz zasad działania Komitetu Rewitalizacji Miasta Kalisza – 23 osoby były za 

(23 radnych obecnych). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 15 arabski, znajdujący się w punkcie 

V rzymskim, projekt uchwały w sprawie nadania Statutu Miejskiego Ośrodka Pomocy 

Społecznej w Kaliszu – 23 osoby były za (23 radnych obecnych). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 16 arabski, znajdujący się w punkcie 

V rzymskim, projekt uchwały w sprawie utworzenia mieszkań treningowych 

i wspomaganych oraz określenia zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w tych 

mieszkaniach – 23 osoby były za (23 radnych obecnych). 

 

Wobec braku innych propozycji bądź uwag do porządku obrad, przewodniczący 

stwierdził przyjęcie rozszerzenia porządku obrad, wprowadzenia w punkcie V 

rzymskim dodatkowych punktów. Poprosił też o naniesienie zmian w materiałach 
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sesyjnych, w punkcie V rzymskim, czyli dopisanie po punkcie 11 arabskim, punktów 

od 12 do 16. 

 

III. Przyjęcie protokołu z LXXIV Sesji Rady Miasta Kalisza. 
 

Wobec braku uwag do protokołu z LXXIV sesji, wyłożonego do wglądu 

w Kancelarii Rady Miasta, przewodniczący stwierdził przyjęcie protokołu. 

 

IV. Sprawozdanie prezydenta z wykonania uchwał rady oraz działań 

i przedsięwzięć w okresie międzysesyjnym. 

 
Sprawozdanie prezydenta Miasta z wykonania uchwał rady oraz działań 

i przedsięwzięć w okresie międzysesyjnym radni otrzymali w wersji elektronicznej 

w dniu wczorajszym. 

 

V. Podjęcie uchwał w sprawie: 

 

Ad. 1. nadania Odznaki Honorowej Miasta Kalisza (str. 1-4). 

 
Rada Miasta Kalisza przyznaje to odznaczenie zgodnie ze Statutem Miasta Kalisza 

oraz uchwałą w sprawie ustanowienia Odznaki Honorowej Miasta Kalisza, ustalenia 

jej wzoru oraz zasad i trybu nadawania i noszenia. 

Komisja Prawa, Porządku Publicznego oraz Samorządu Osiedlowego Rady Miasta 

Kalisza pozytywnie zaopiniowała następujące kandydatury do nadania Odznaki 

Honorowej Miasta Kalisza: 

- Janusza Kokota, 

- Cypriana Kościelniaka, 

- Piotra Sieraszewskiego, 

- Lecha Wierzbowskiego, 

- Stowarzyszenia Bractwo Rycerskie Ziemi Kaliskiej. 

Komisja pozytywnie zaopiniowała również przedmiotowy projekt uchwały. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 2. przyznania Nagrody Miasta Kalisza (str. 5-6). 

 
Rada Miasta Kalisza przyznaje nagrodę zgodnie ze Statutem Miasta Kalisza oraz 

uchwałą w sprawie ustanowienia i zasad przyznawania Nagrody Miasta Kalisza. 

Komisja Prawa, Porządku Publicznego oraz Samorządu Osiedlowego Rady Miasta 

Kalisza w tym roku pozytywnie zaopiniowała wniosek oraz projekt uchwały 

o przyznanie nagrody p. Marcie Goździelewskiej.  
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Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 3. zmieniającej uchwałę w sprawie harmonogramu sesji Rady Miasta Kalisza na 

2024 r. (str. 7-8). 

 
Zgodnie ze Statutem Miasta Kalisza rada może dokonać zmian w przyjętym 

harmonogramie. 

Wprowadzana zmiana jest związana z przełomem kadencji Rady Miasta Kalisza. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Prawa, Porządku Publicznego oraz 

Samorządu Osiedlowego Rady Miasta Kalisza.  

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 4. zmiany Miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Piaszczysta – 

Wiosenna (str. 9-11). 

 
Teren objęty uchwałą w sprawie przystąpienia do sporządzenia zmiany planu 

zagospodarowania przestrzennego położony jest we wschodniej części Kalisza, 

w rejonie ulic Nędzerzewskiej i Piaszczystej.  

W obszarze dotychczas obowiązującego planu dominującą formą użytkowania są 
tereny rolnicze. Ponadto niewielka część terenu zabudowana jest budynkami 

mieszkalnymi jednorodzinnymi oraz budynkami gospodarczymi dla rolnictwa.  

Z wnioskiem o zmianę obowiązującego planu wystąpili właściciele nieruchomości. 

Jak wynika z ich argumentacji, ustalenie w obszarze ich nieruchomości funkcji 

zagrodowej umożliwi podjęcie planowanych inwestycji oraz prowadzenie działalności 

zgodnie z ich potrzebami.  

Projekt uchwały omówiły i pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rozwoju, 

Mienia Miasta i Integracji Europejskiej; Komisja Budżetu i Finansów oraz Komisja 

Środowiska i Gospodarki Komunalnej Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 5. zmiany Miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Majkowska – 

Aleja Wojska Polskiego (str. 12-18). 

 
Przedmiotem zmiany jest Miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego 

Majkowska – Aleja Wojska Polskiego, a jej celem umożliwienie lokalizacji 

nowoczesnej sali koncertowej dla Filharmonii Kaliskiej, która nie ma własnej 

siedziby. Budynek będzie służył organizacji koncertów i wydarzeń kulturalnych 

całego regionu. 
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Wprowadzona zmiana planu nie ma wpływu na budżet gminy. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje merytoryczne: Komisja Rozwoju, 

Mienia Miasta i Integracji Europejskiej; Komisja Środowiska i Gospodarki 

Komunalnej; Komisja Edukacji, Kultury i Sportu, a także Komisja Budżetu 

i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 6. przystąpienia do sporządzenia Miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego – tereny poeksploatacyjne kopalni iłów „Winiary” (str. 19-21). 

 
Teren objęty uchwałą położony jest we wschodniej części Kalisza, w rejonie ulic 

Piaszczystej i Sieradzkiej. Łączna powierzchnia terenu wynosi ok. 1,2 ha. 

Celem przystąpienia do sporządzenia planu jest powrót do poprzedniej funkcji 

rolniczej terenu oraz dostosowanie zapisów planu do obecnych potrzeb. 

Zgodnie z wymogami ustawowymi w celu rozpoczęcia prac nad opracowaniem 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego konieczne jest podjęcie 

przedmiotowej uchwały. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rozwoju, Mienia Miasta 

i Integracji Europejskiej; Komisja Budżetu i Finansów oraz Komisja Środowiska 

i Gospodarki Komunalnej Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 7. zmieniającej uchwałę w sprawie określenia przystanków komunikacyjnych, 

których właścicielem lub zarządzającym jest Miasto Kalisz, udostępnionych dla 

operatora i przewoźników oraz warunków i zasad korzystania z tych obiektów 

(str. 22-34). 

 
W związku z wnioskami mieszkańców Kalisza dotyczącymi skrócenia drogi dojścia 

pasażerów do Specjalistycznego Zakładu Opieki Zdrowotnej „Konsylium” zmienia się 
lokalizację przystanków na ul. Długiej oraz dodaje nowe przystanki.  

Ponadto, w związku z zawartym porozumieniem międzygminnym z gminą Żelazków 

Miasto Kalisz nabyło możliwość korzystania z pętli autobusowej przy OSP Kolonia 

Skarszewek. Wymienione w uchwale przystanki Długa Borkowska nie zostały 

fizycznie wyznaczone, w związku z tym zostają wycofane z uchwały. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rozwoju, Mienia Miasta 

i Integracji Europejskiej; Komisja Środowiska i Gospodarki Komunalnej, a także 

Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 
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Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 8. opinii o lokalizacji kasyna gry (str. 35-36). 
 

Uruchomienie kasyna gry wymaga uzyskania koncesji. Zgodnie z ustawą o grach 

hazardowych koncesję na prowadzenie kasyna gry udziela Minister Finansów. 

Pozytywna opinia Rady Miasta jest jednym z załączników do wniosku o wydanie 

koncesji na prowadzenie kasyna gry. 

Wniosek o wydanie pozytywnej opinii o lokalizacji kasyna gry w Kaliszu złożyła 

firma Palasino Poland Sp. z o.o z siedzibą we Wrocławiu. 

Wieloletnie doświadczenie kadry zarządzającej Palasino Poland Sp. z o.o na rynku 

kasyn gry w Polsce oraz w Europie wskazuje, że uruchomienie kasyna gry nie 

powoduje uciążliwości dla otoczenia. Teren kasyna gry i jego otoczenia są 
profesjonalnie zabezpieczone, nadzorowane i monitorowane.  

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rozwoju, Mienia Miasta 

i Integracji Europejskiej oraz Komisja Rodziny, Zdrowia i Polityki Społecznej Rady 

Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, pozytywnie go 

przegłosowano – 16 osób było za 1 przeciw, 6 wstrzymało się od głosu (23 radnych 

obecnych) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 9. zmieniającej uchwałę w sprawie zatwierdzenia do realizacji projektu 

opracowanego w ramach Programu Fundusze Europejskie dla Wielkopolski 2021-

2027, Priorytet 6 Fundusze Europejskie dla Wielkopolski o silniejszym wymiarze 

społecznym (EFS+), Działanie 6.1 Aktywizacja zawodowa osób bezrobotnych 

i poszukujących pracy – projekty PUP (str. 37-38). 

 
Tutejszy urząd zobowiązany został przez Instytucję Pośredniczącą do złożenia do 

Wojewódzkiego Urzędu Pracy w Poznaniu uaktualnionego wniosku o dofinansowanie 

projektu Wsparcie w zatrudnieniu w powiecie kaliskim realizowanego w ramach 

Programu Fundusze Europejskie dla Wielkopolski 2021-2027. 

Zmiana we wniosku wynika ze zwiększenia w roku 2024 limitu środków 

przeznaczonych na aktywizację osób bezrobotnych, dostosowując tym samym limit 

środków do ustawy budżetowej na 2024 rok.  

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rozwoju, Mienia Miasta 

i Integracji Europejskiej; Komisja Rodziny, Zdrowia i Polityki Społecznej, a także 

Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 10. zmiany uchwały budżetowej na 2024 rok (str. 39-137). 
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Szczegółowe informacje o zmianach w budżecie na 2024 rok, sporządzonych na 

podstawie wniosków naczelników wydziałów, kierowników biur, dyrektorów 

jednostek są zawarte w uzasadnieniu projektu uchwały. 

 

Autopoprawki do projektu uchwały radni otrzymali razem z materiałami sesyjnymi 

oraz 23 kwietnia. 

 

Przewodniczący poprosił Anetę Ochocką, skarbnik Miasta Kalisza o zabranie głosu 

w sprawie autopoprawki Nr 2. 

 

Aneta Ochocka, skarbnik Miasta Kalisza – autopoprawka Nr 2 do projektu uchwały 

Rady Miasta Kalisza zwiększa łączną kwotę dochodów budżetu o kwotę 501.003 zł do 

wysokości 904.608.388,72 zł i zwiększa też łączną kwotę wydatków budżetu o tę samą 

kwotę do wysokości 933.896.183,62 zł. Zmiany, które są ujęte w autopoprawce Nr 2, 

wprowadzone są na podstawie dwóch wniosków Zarządu Dróg Miejskich w Kaliszu. 

W związku, pierwszy wniosek dotyczy porozumienia zawartego pomiędzy miastem 

Kalisz a Przedsiębiorstwem Wodociągów i Kanalizacji Sp. z o.o. w Kaliszu, w ramach 

którego spółka zobowiązała się do sfinansowania kosztu budowy kanalizacji sanitarnej 

w ulicy Moniuszki wraz z przebudową odcinka kanalizacji w ulicy Warszawskiej w tej 

kwocie 501.003 zł. Zwiększa się plan dochodów miasta, z tego w ramach planu 

wydatków kwotę 350 tys. zł przeznaczamy na realizację zadania dotyczącego remontu 

Mostu Trybunalskiego nad rzeką Prosną w ciągu ulicy Sukienniczej w Kaliszu, 

w związku z ofertą przewyższającą środki zabezpieczone w budżecie miasta. 

I pozostałą kwotę 151.003 zł przeznacza się na bieżące utrzymanie dróg na terenie 

miasta. To zadanie Zarządu Dróg Miejskich. Natomiast drugi wniosek dotyczy zmiany 

w planie wydatków na kwotę 11.874 zł. Otóż w związku z rozliczeniem zadania 

pn. „Remont ulicy Korczak na odcinku od ulicy Wiejskiej do ulicy Poznańskiej” 

zmniejsza się wysokość dofinansowania ze środków Rządowego Funduszu Dróg 

o kwotę 5.981 zł i jednocześnie zwiększa się plan wydatków na ten zwrot i różnicę 
5.893 zł przeznacza się na zakup usług remontowych realizowanych przez Zarząd 

Dróg Miejskich. 

 

Projekt uchwały w części merytorycznej pozytywnie zaopiniowała Komisja Prawa, 

Porządku Publicznego oraz Samorządu Osiedlowego, projekt uchwały wraz 

z autopoprawką w części merytorycznej zaopiniowały komisje: Komisja Edukacji, 

Kultury i Sportu;; Komisja Rodziny, Zdrowia i Polityki Społecznej; Komisja Rozwoju, 

Mienia Miasta i Integracji Europejskiej, a także Komisja Środowiska i Gospodarki 

Komunalnej, natomiast całościowo projekt uchwały wraz z autopoprawką pozytywnie 

zaopiniowała Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

O zabrnie głosu poprosił radny Artur Kijewski – w jednym tylko punkcie, o którym 

rozmawialiśmy na komisjach, jeśli chodzi o zmianę uchwały, tam bodajże, jeżeli pani 

skarbnik, jest 700 tys. zł na zmianę ogrzewania, tak?, czy dobrze mówię? Tak? Otóż 
tylko w tym temacie krótko, szanowni państwo, rzeczywiście kto tylko może, to jeżeli są 
takie te środki, proszę składać. Niestety przykro mi, że w Unii Europejskiej ktoś 
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zwariował i uznał, że gaz w 2030 r., gaz ziemny będzie już niedobry, a chciałem 

powiedzieć jeszcze jedną rzecz, bo nie wszyscy o tym wiedzą, że do 2040 r. będzie 

trzeba według tych unijnych wymysłów jeszcze zlikwidować ogrzewanie gazowe 

i montować pompy ciepła. Także szanowni państwo, róbmy póki co, zmieniajmy to 

ogrzewanie, natomiast mam nadzieję, że do tego roku, do tego 2040 r. na tyle się 
zmieni, że przyjdą tam gdzieś w Brukseli ludzie rozsądniejsi. 

 

Wobec braku innych wątpliwości najpierw pozytywnie przegłosowano autopoprawkę 
Nr 1 – 20 osób było za, 3 wstrzymały się od głosu (23 radnych obecnych). 

 

Następnie pozytywnie przegłosowano autopoprawkę Nr 2 – 20 osób było za, 

3 wstrzymały się od głosu (23 radnych obecnych). 

 

Pozytywnie przegłosowano również projekt uchwały wraz z autopoprawkami – 9 osób 

było za, 14 wstrzymało się od głosu (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały wraz z autopoprawkami. 

 

Ad. 11. zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Miasta Kalisza na lata 2024-

2043 (str. 138-178). 

 
Podjęcie uchwały dotyczy urealnienia wartości budżetowych w załączniku Nr 1 oraz 

zmian w załączniku Nr 2 pod nazwą Wykaz przedsięwzięć do WPF, które 

wprowadzono na podstawie wniosków naczelników wydziałów oraz kierowników 

jednostek. 

 

Autopoprawki do projektu uchwały radni otrzymali razem z materiałami sesyjnymi 

oraz 23 kwietnia. 

 

Przewodniczący poprosił Anetę Ochocką, skarbnik Miasta Kalisza o zabranie głosu 

w sprawie autopoprawki Nr 2. 

 

Aneta Ochocka, skarbnik Miasta Kalisza – jeżeli chodzi o autopoprawkę Nr 2 do 

Wieloletniej Prognozy Finansowej dla miasta Kalisza na lata 2024-2043, tutaj mamy 

dwie zmiany dotyczące remontu ulicy Korczak na odcinku od ulicy Wiejskiej do ulicy 

Poznańskiej w Kaliszu. Zwiększa się łączne nakłady finansowe do kwoty 2.135.454 zł. 

Tę zmianę omawiałam przy autopoprawce do projektu uchwały budżetowej 

i dodatkowo w przedsięwzięciu pn. „Opłaty roczne dla Wielkopolskiego Zarządu 

Geodezji, Kartografii i Administrowania Mieniem w Poznaniu oraz Państwowego 

Gospodarowania Wodnego Wody Polskie Regionalny Zarząd Gospodarki Wodnej 

w Poznaniu” zwiększa się łączne nakłady finansowe do kwoty 48.856,34 zł. Zmiany tej 

dokonuje się w związku z realizacją zadania dofinansowanego ze środków Polski Ład 

pn. „Przebudowa dróg manewrowych i placu przy ulicy 3 maja w Kaliszu”, 

podpisanie umowy z Państwowym Gospodarstwem Wodnym Wody Polskie za 

użytkowanie gruntów pokrytych wodami stanowiącymi własność Skarbu Państwa 

umożliwi realizację prac na wskazanym terenie. 
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Projekt uchwały w części merytorycznej pozytywnie zaopiniowała Komisja Prawa, 

Porządku Publicznego oraz Samorządu Osiedlowego, projekt uchwały wraz 

z autopoprawką w części merytorycznej zaopiniowały komisje: Komisja Edukacji, 

Kultury i Sportu;; Komisja Rodziny, Zdrowia i Polityki Społecznej; Komisja Rozwoju, 

Mienia Miasta i Integracji Europejskiej, a także Komisja Środowiska i Gospodarki 

Komunalnej, natomiast całościowo projekt uchwały wraz z autopoprawką pozytywnie 

zaopiniowała Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości najpierw jednomyślnie pozytywnie przegłosowano 

autopoprawkę Nr 1 – 23 osoby były za (23 radnych obecnych). 

 

Następnie jednomyślnie pozytywnie przegłosowano autopoprawkę Nr 2 – 23 osoby 

były za (23 radnych obecnych). 

 

Pozytywnie przegłosowano również projekt uchwały wraz z autopoprawkami – 

13 osób było za, 10 wstrzymało się od głosu (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały wraz z autopoprawkami. 

 

Ad. 12. udzielenia w 2024 roku dotacji dla właścicieli lub użytkowników wieczystych 

nieruchomości położonych na obszarze Specjalnej Strefy Rewitalizacji. 

 
Jednym z podstawowych przedsięwzięć rewitalizacyjnych opisanych w Gminnym 

Programie Rewitalizacji Miasta Kalisza jest system dotacji dla właścicieli 

nieruchomości, którzy prowadzą remonty i modernizacje nieruchomości położonych 

na obszarze Specjalnej Strefy Rewitalizacji.  

W ramach naboru wpłynęło 27 wniosków o udzielenie dotacji, spośród których 

17 zostało pozytywnie zweryfikowanych pod względem formalnym, natomiast 

10 wniosków zostało odrzuconych. Następnie pozytywnie zweryfikowane wnioski 

zostały poddane ocenie merytorycznej. 

Wsparcie finansowe otrzymane z budżetu Miasta Kalisza umożliwi właścicielom lub 

użytkownikom wieczystym nieruchomości wykonanie koniecznych robót lub prac, 

które mają na celu modernizację, renowację i adaptację obiektów zabytkowych, 

podniesienie technicznego standardu mieszkań i części wspólnych budynków 

mieszkalnych, przystosowanie lokali i budynków oraz modernizację powierzchni do 

prowadzenia działalności gospodarczej oraz szeroko rozumianą estetyzację przestrzeni 

publicznej. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rozwoju, Mienia Miasta 

i Integracji Europejskiej; Komisja Środowiska i Gospodarki Komunalnej; Komisja 

Budżetu i Finansów oraz Komisja Edukacji, Kultury i Sportu Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecna podczas 

głosowania – Elżbieta Dębska) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 13. zmiany Gminnego Programu Rewitalizacji Miasta Kalisza. 
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Zgodnie z wynikami przeprowadzonej w maju 2023 r. Oceny aktualności i stopnia 

realizacji Gminnego Programu Rewitalizacji zakres wprowadzonych zmian obejmuje: 

- opis sposobu realizacji przez GPR dokumentów strategicznych gminy, w tym 

strategii rozwoju gminy lub strategii rozwoju ponadlokalnego oraz strategii 

rozwiązywania problemów społecznych, 

- listę planowanych podstawowych przedsięwzięć rewitalizacyjnych, 

- listę przedsięwzięć komplementarnych, 

- niezbędne zmiany w dokumentach strategicznych Miasta Kalisza w zakresie 

gospodarowania zasobem mieszkaniowym, 

- planowanie i zagospodarowanie przestrzenne, 

- ramy finansowe programu, 

- strukturę zarządzania programem, 

- koszty zarządzania. 

Przy opracowaniu zmiany programu została przeprowadzona pełna procedura 

wynikająca z ustawy o rewitalizacji. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rozwoju, Mienia Miasta 

i Integracji Europejskiej; Komisja Środowiska i Gospodarki Komunalnej; Komisja 

Edukacji, Kultury i Sportu; Komisja Rodziny, Zdrowia i Polityki Społecznej oraz 

Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza.  

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 14. zmieniającej uchwałę w sprawie zasad wyznaczania składu oraz zasad 

działania Komitetu Rewitalizacji Miasta Kalisza. 

 
Komitet Rewitalizacji Miasta Kalisza został powołany zarządzeniem Prezydenta 

Miasta Kalisza z 2017 r. 

Wieloletnie doświadczenie związane z jego funkcjonowaniem wykazało konieczność 
wprowadzenia niezbędnych zmian do uchwały w sprawie zasad wyznaczania składu 

oraz zasad działania tego gremium. Przedmiotowe zmiany zostały zamieszczone 

w projekcie zmiany Gminnego Programu Rewitalizacji Miasta Kalisza, który został 

poddany konsultacjom społecznym i opiniowaniu przez wyznaczone organy, 

a następnie przyjęty uchwałą Rady Miasta Kalisza. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rozwoju, Mienia Miasta 

i Integracji Europejskiej; Komisja Środowiska i Gospodarki Komunalnej; Komisja 

Budżetu i Finansów; Komisja Edukacji, Kultury i Sportu oraz Komisja Rodziny, 

Zdrowia i Polityki Społecznej Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 15. nadania Statutu Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kaliszu. 
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W związku ze zmianami w aktach prawnych stanowiących podstawę działalności 

Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kaliszu zachodzi konieczność ich 

uwzględnienia w statucie jednostki. Jednocześnie dokonano aktualizacji innych 

zapisów statutu, a dla większej przejrzystości tego aktu zasadnym jest sformułowanie 

nowej jego treści. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje merytoryczne: Komisja Rodziny, 

Zdrowia i Polityki Społecznej oraz Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 16. utworzenia mieszkań treningowych i wspomaganych oraz określenia zasad 

ponoszenia odpłatności za pobyt w tych mieszkaniach. 

 
Podjęcie niniejszej uchwały jest konieczne ze względu na zmiany w ustawie o pomocy 

społecznej, polegające na zastąpieniu dotychczas uregulowanych w tej ustawie 

mieszkań chronionych, mieszkaniami treningowymi lub wspomaganymi. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rodziny, Zdrowia 

i Polityki Społecznej, a także Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

VI. Przyjęcie oceny zasobów pomocy społecznej za 2023 rok. 

 
Z oceną zapoznały się komisje: Komisja Rodziny, Zdrowia i Polityki Społecznej oraz 

Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku uwag do oceny, przewodniczący stwierdził jej przyjęcie. 

 

VII. Odpowiedzi na interpelacje.  
 

Z informacji przekazanych przez Kancelarię Rady Miasta wynika, że radni, którzy 

złożyli interpelacje i zapytania na piśmie otrzymują na bieżąco odpowiedzi na piśmie 

w terminie zgodnym ze statutem Kalisza.  

 

VIII. Interpelacje. 
 

Nikt nie poprosił o zabranie głosu. 

 

IX. Zapytania radnych. 
 

Nikt nie poprosił o zabranie głosu. 
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X. Wolne wnioski, oświadczenia i informacje. 
 

Głos zabrał radny Artur Kijewski – dwie sprawy, panie przewodniczący, wysoka rado. 

Pierwsza sprawa, tak w związku z zakończeniem kadencji, zgłaszałem pewną też taką 

propozycję dla nowej rady do rozpatrzenia. Miałem zaszczyt i przyjemność prowadzić 
Komisję Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji Europejskiej. Propozycja jest taka, żeby 

rozważyć na przyszłość skrócenie nazwy tej komisji. Po prostu, żeby była to Komisja 

Rozwoju i Mienia Miasta, ponieważ integracja, tak jak już tutaj wspominali też radni, 

integracja europejska to było wcześniej. Już jesteśmy chyba na tyle zintegrowani, że 

i tak to wynika z różnych innych przepisów. Myślę, że ta nazwa mogłaby być spokojnie 

skrócona. Dlatego jest taka kwestia do rozważenia na przyszłość. Pozostawiam nowej 

Radzie Miasta, żeby co do tych nazw ewentualnie to zmienić. Druga rzecz za 

chwileczkę, ale to na razie dziękuję. 
 

Elżbieta Dębska – dziękuję bardzo za udzielenie głosu. Pozwolę sobie zająć kilka 

minut, bo mam taką potrzebę. Szanowni państwo, chciałam powiedzieć, że obejmując 

funkcję radnej Rady Miasta Kalisza spotkał mnie ogromny zaszczyt i honor, być w tym 

miejscu. Przyszłam do Rady Miasta z organizacji pozarządowych. Długoletnie 

doświadczenie, ponad dwudziestoletnie pracy w organizacjach pozarządowych i to tak 

powiem, że zarówno w sferze takiej świeckiej i również w organizacjach związanych 

z kościołem katolickim. Bardzo dziękuję wszystkim za współpracę. Dziękuję panom 

prezydentom. Tu szczególne podziękowanie w kierunku pana prezydenta Podsadnego, 

ponieważ bardzo dużo tych spraw społecznych właśnie z panem prezydentem 

Podsadnym mnie łączyło. Jeśli pan prezydent Podsadny, to automatycznie od razu 

Wydział Spraw Społecznych, kłaniam się bardzo. No i oczywiście cały pion opieki 

społecznej, gdzie ta współpraca była długa, intensywna. Dziękuję wszystkim 

naczelnikom, kierownikom, prezesom, urzędnikom, panu sekretarzowi, pani skarbnik. 

Dziękuję przedstawicielom rad osiedlowych za wszystkie kontakty, za to, że w miarę 
możliwości udawało się coś załatwić. Ale przede wszystkim też dziękuję bardzo za 

serdeczność, ponieważ cenię sobie to nadzwyczaj, serdeczność we wzajemnych 

relacjach. Na ręce pani Katarzyny, pani naczelnik Kancelarii Rady Miasta składam 

podziękowanie dla wszystkich pani podopiecznych. Żebym nic nie zapomniała chyba 

wszyscy, ale na końcu koleżanki i koledzy radni. Różniło nas czasami dużo. Ale 

dogadywaliśmy się i znów cenię tutaj bardzo to, że zawsze z taką serdecznością można 

było ze sobą wzajemnie, mimo jakichś różnic, porozmawiać. Jeszcze w sposób 

szczególny zwrócę się do koleżanek... Przepraszam, pomyliłam. Chciałam powiedzieć, 
że te osoby, które otrzymały reelekcję, życzę, żeby wam się dobrze pracowało w nowej 

radzie na rzecz mieszkańców miasta Kalisza. A tym osobom, którym nie udała się 
reelekcja, sobie również, życzę tego, żebyśmy wszyscy jak najszybciej znaleźli sobie 

nowe miejsce na ziemi, w tym mieście, żebyśmy mogli pracować na rzecz, działać na 

rzecz ludzi potrzebujących. Dziękuję państwu bardzo. Pozdrawiam was serdecznie. 

Miło było z wami pracować. 
 

Tomasz Wasiak – no cóż, mnie też się nie udało zostać radnym na kolejną kadencję, 
ale cały czas będę z wami myślami, czynami. Chciałem wam podziękować za te sześć 
miesięcy, bo to chyba najkrótsza kadencja w historii tej rady, tak myślę, ale mimo 
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tego, że to tylko sześć miesięcy, to po pierwsze udało mi się sporo zrobić jako 

radnemu, co państwo śledziliście na bieżąco, ale przede wszystkim nauczyłem się 
wielu rzeczy od was. Nauczyłem się tego miasta. Pokochałem to miasto jeszcze 

bardziej niż kochałem do tej pory. I chciałbym przez najbliższe lata nadal działać na 

rzecz mieszkańców mojego ukochanego miasta, bo Kalisz zasługuje na więcej. Kalisz 

może być lepszy i tego wam wszystkim życzę i sobie również. Radnym, nowym radnym 

nowej kadencji życzę, żebyście się tak samo szybko odnaleźli w tym wszystkim, jak ja 

się odnalazłem. Dziękuję wszystkim państwu. Powiem tak, tutaj są młodzi ludzie, 

którzy pewnie myślą o tym, żeby zaangażować się niebawem w samorząd, czy w ogóle 

w politykę większą, mniejszą. Nie bójcie się tego. A ja jestem przykładem tego, że 

każdy może być radnym, bo okazuje się, że chociaż człowiek na co dzień wygłupia się 
na scenie, to jednak okazuje się, że w Radzie Miasta również może się odnaleźć i robić 
różne fajne rzeczy. Jeszcze raz bardzo serdecznie wam dziękuję. Życzę wam samych 

cudowności. Powiem bardzo osobiście, jesteście kochani i powiem to jako członek 

również Komitetu Obrony Demokracji, że nawet ludzi z PiS-u da się lubić. Kochani, 

jeszcze raz dziękuję i nie mówię żegnam, mówię do zobaczenia. 

 

Artur Kijewski – zanim przejdę do tego, co chciałem tutaj powiedzieć, zgłaszając się 
do głosu, też rzeczywiście powiem tylko taka dygresja. Tak jak powiedział kolega 

Tomek, różnimy się bardzo mocno, ale podstawą takiego właśnie normalnego 

egzystowania jest w radzie to, że potrafimy rozmawiać, zresztą nawet przed chwileczką 

już sobie na koniec przerwy rozmawialiśmy. Bardzo się cieszę, możemy wymieniać 
poglądy, bo właśnie dobrze, że argumentujemy, rozmawiamy i to było bardzo fajne. Ja 

nie mam problemu, żeby rozmawiać z każdym, zresztą notabene dziękując właśnie za 

tą kadencję całą, chciałbym podziękować szczególnie tutaj kolegom z klubu patrząc na 

przeciwko mnie za nieustanną inspirację do dyskusji, a szczególnie Darkowi, dziękuję 
ci Darek bardzo. Mam nadzieję, że w następnej kadencji też sobie porozmawiamy nie 

raz, nie dwa. Natomiast jakby już teraz, jeśli chodzi o to, co chciałem zabrać głos, 

rzeczywiście w imieniu naszego klubu tutaj już dużo podziękowań również złożyła 

koleżanka Ela. Chciałbym wszystkim serdecznie w imieniu Klubu Radnych Prawa 

i Sprawiedliwości podziękować. Rozpocznę może tutaj od pań z Kancelarii Rady 

Miasta, na ręce pani naczelnik, na ręce wszystkich pań, które przez całe te ponad pięć 
lat z nami tutaj dzielnie się opiekowały i gdyby nie one rzeczywiście może byśmy mieli 

duże problemy, żeby jak najlepiej te sprawy wszystkie miejskie rozpatrywać. Dziękuję 
wszystkim moim koleżankom i kolegom radnym, dziękuję władzom miasta, na czele 

z panami prezydentami, państwu naczelnikom, szefom spółek, wszystkim tutaj służbom 

mundurowym, wszystkim osobom, które często się spotykaliśmy. Dziękuję, że mieliśmy 

okazję często porozmawiać. Oczywiście zdaję sobie sprawę, że dużo jeszcze tematów 

jest przed nami, to będzie już w tej nowej kadencji. Jeżeli były takie sytuacje, gdzie 

państwo czuliście się jakby nie do końca usatysfakcjonowani, pozostaje mi tylko 

ubolewać. Jeżeli ktoś gdzieś tam poczuł się w trakcie tej kadencji może w jakiś sposób 

urażony lub inne rzeczy, pozostaje mi również powiedzieć, że rzeczywiście nie tak 

miało być i takie słowo jakieś proste, normalne, ludzkie, przepraszam za to. Nikt nie 

jest doskonały, więc szanowni państwo, trzeba się po prostu uderzyć w pierś, czasami 

powiedzieć, że zdarza się każdemu. I ogólnie chciałbym jeszcze raz powiedzieć, że ta, 

jakby ta cała kadencja była taka dosyć w miarę merytoryczna, nie było tutaj 
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oczywiście, mimo że były polemiki, były dyskusje, powiem na tyle, co mam 

doświadczenia, bywały gorsze lata, kiedy było o wiele trudniej i bardziej brutalnie, 

może nazywając to. Także mam nadzieję, że te nasze koleżanki, koledzy, którzy nie 

zdobyli mandatu, oczywiście nasz kontakt się nie urwie, będziemy współpracować. Też 
nie ma oczywiście, szanowni państwo, zasady, że ktoś dzisiaj nie jest, że nie może być 
kolejny raz. Myślę, że będziemy wszyscy współpracować. I pozostaje mi wszystkim 

państwu radnym podziękować i życzyć kolejnych dobrych dni. I mam nadzieję, że 

będziemy w nieustannym kontakcie. 

 

Mirosław Gabrysiak – w imieniu Klubu Stowarzyszeń Samorządny Kalisz i Wszystko 

dla Kalisza chciałem podziękować państwu za te pięć i pół roku pracy w radzie, 

wszystkim radnym, wszystkim pracownikom Urzędu, panu prezydentowi, naczelnikom 

i przede wszystkim tutaj paniom z Kancelarii Rady. Także dziękuję bardzo. No 

i niestety mam tu złą wiadomość, będą się musieli państwo ze mną męczyć kolejne lata. 

 

Przewodniczący – myślę, że dla wielu to nie jest zła wiadomość, także dziękuję bardzo, 

panie przewodniczący. 

 

Magdalena Walczak – ja również w imieniu naszego Klubu Radnych Polska 2050 

chciałam serdecznie podziękować za owocną pracę na rzecz miasta. No niestety 

w nowej Radzie Miasta nie stworzymy klubu, ale mimo wszystko myślę, że dobrze nam 

się tutaj pracowało. Szczególnie paniom bardzo dziękuję. Były panie bardzo zawsze 

pomocne i służyły radą w razie potrzeby, także serdecznie dziękuję wszystkim. Dla 

mnie to było naprawdę bardzo miłe i owocne pięć lat pracy na rzecz miasta. Myślę, że 

dla moich kolegów z klubu radnych również, serdecznie dziękuję. 
 

Zbigniew Włodarek – samorząd to duża, ogromna ilość osób, która pracuje na rzecz 

rozwiązywania problemów danego środowiska. Samorząd w moim pojęciu to radni 

Rady Miasta Kalisza, panowie prezydenci, którzy są funkcją wykonawczą tejże rady, to 

wreszcie cały aparat pomocniczy, który funkcjonuje w zakresie Rady Miasta Kalisza 

i rady osiedlowe. Są to cztery elementy, cztery podstawowe filary funkcjonowania 

samorządności nie tylko w Kaliszu, ale w kraju. Chciałbym w imieniu tych, którzy 

funkcjonowali z ramienia lewicy w tej kadencji, podziękować wszystkim tym państwu, 

którzy funkcjonowali w tych czterech podstawowych blokach aktywności 

samorządowej. Państwu radnym, z którymi się dobrze współpracowało, panom 

prezydentom, chciałem podziękować wszystkim państwom, którzy pracują w Urzędzie 

Miasta Kalisza, pracują w spółkach miasta, spółkach komunalnych i członkom rad 

osiedlowych, którzy byli niejednokrotnie wsparciem dla funkcjonowania całej Rady 

Miasta Kalisza. To była najdłuższa kadencja, jeżeli ja mogę gdzieś odwrócić się do 

tyłu i spojrzeć za siebie, najdłuższa kadencja w historii nowej formuły samorządności. 

Pięciu i pół roku to jest ogromny ślad czasu, gdzie można zrobić wiele dla miasta 

i zawsze jest tak, że są na podsumowanie każdego przedsięwzięcia takie refleksje, że 

zrobiono i zrealizowano wiele tematów na rzecz rozwiązywania problemów 

mieszkańców miasta Kalisza, ale można byłoby jeszcze zrobić więcej. Przede 

wszystkim, zawsze w takich razach i samorządy i różne organizacje społeczne 

pokazują na ten gest, gdyby było więcej pieniędzy, można by było zrobić więcej. Ale 
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jeżeli spojrzymy na mijającą kadencję i to jest ostatnia refleksja, to większość kaliszan 

dostrzega i te plusy, które miały miejsce, bo rozwiązano sporo tematów dla Kalisza, 

ale są także i mankamenty. I większość kaliszan, którzy rozmawiają ze mną, 
a prowadzę tych rozmów dużo, wskazuje na jeden element tejże minionej kadencji, 

nierozwiązania problemów obwodnicy miasta. I chciałbym tym elementem zakończyć 
swoje wystąpienie i życzyć nowej kadencji, by przyniosła ona rozwiązanie tego 

elementu obwodnicy. To jest wielkie przedsięwzięcie, to nie jest element dla miasta 

naszego Kalisza. Dziękuję za współpracę, dziękuję za uwagę. Do zobaczenia 

w działaniu na rzecz mieszkańców Kalisza. 

 

Tomasz Wasiak – tak szybko się mnie nie pozbędziecie. Szanowny panie 

przewodniczący, panowie prezydenci, wysoka rado, przepraszam, bo tak w tym 

zachwycie klubem PiS zapomniałem o najważniejszej rzeczy, a mianowicie, aby 

podziękować paniom z Kancelarii Rady Miasta, pani Kasiu, na pani ręce składam 

podziękowania. Zrobiłem to nieoficjalnie w poniedziałek już, babeczki smakowały? 

Dobrze. A dzisiaj to robię oficjalnie. Naprawdę, uwierzcie mi państwo, nie ma tak 

ważnej rzeczy jak pomoc pań z Kancelarii Rady Miasta. Mówię to szczególnie do 

młodych. My radni w zasadzie byśmy się pogubili w tym wszystkim bardzo szybko. 

Także jeszcze raz bardzo wielkie dzięki. A przy okazji oczywiście podziękuję 
naczelnikom wydziałów, wszystkim pracownikom Urzędu Miasta, bo też o was 

zapomniałem, ale tylko przez to, że tak strasznie chciałem powiedzieć do pana Artura 

parę słów. OK. I chciałem jeszcze bardzo mocno, naprawdę z całego serca 

podziękować dziennikarzom, bo bez was kaliszanie, kaliszanki nie dowiedzieliby się 
o tym, co tutaj się dzieje. Także bardzo wam dziękuję za waszą pracę. Jesteście 

nieocenieni, niedocenieni i bardzo jeszcze raz z całego serca wam wszystkim dziękuję. 
 

Leszek Ziąbka – ja chciałem oczywiście podziękować bardzo, ale chciałem, żebyśmy 

chwilką ciszy uczcili tych, co odeszli, szczególnie pana Stanisława Paraczyńskiego, 

którego znałem bardzo dobrze, bo kiedyś też na Zawodziu miałem okazję szefować 
grodzisku na Zawodziu i zawsze mnie wspierał. Był to wspaniały człowiek, był tu 

z nami, odszedł i chciałem, żeby tu chociaż taką chwilką ciszy uczcili, może na stojąco, 

jeśli się uda, pamięć pana Paraczyńskiego. Dziękuję bardzo państwu. 

 

Obecni uczcili minutą ciszy pamięć Stanisława Paraczyńskiego, radnego Rady Miasta 

Kalisza. 

 

XI. Punkt obywatelski. 

 
Żadna organizacja nie poprosiła o zabranie głosu w dniu dzisiejszym.  

 

XII. Zamknięcie obrad. 

 
Przewodniczący – to już ostatnia sesja VIII kadencji kaliskiego samorządu, pod 

wieloma względami kadencja niepowtarzalna i wyjątkowa. Po zmianach ustawy 

o samorządzie gminnym po raz pierwszy trwała ona 5 lat, a dodatkowo została 

wydłużona o kilka miesięcy. W tym czasie radni, państwo radni debatowali na 
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75 sesjach. Spotkaliśmy się 75 razy, 57 razy na sesjach zwykłych, 13 razy na sesjach 

nadzwyczajnych i 5 na jakże wspaniałych sesjach uroczystych. Z podsumowania pracy 

radnych wynika, że wspólnie podjęliśmy 1096 uchwał. 1096 uchwał, rekordowa 

kadencja, w związku z tym rekordowa liczba. A indywidualnie zgłosiliśmy, szanowni 

państwo, 972 pisemne interpelacje. Od razu mówię, kadencja trwa do 30 kwietnia, 

więc jeżeli by się udało, 28 interpelacji, mielibyśmy okrągły 1000, ale tak jak 

powiedziałem, na tę chwilę jest 972 interpelacje. Tak, 29 zapytań oraz 9 wniosków. 

Szanowni państwo, myślę, że dla nas wszystkich była to kadencja szczególna, 

zwłaszcza ze względu na pandemię, ze względu na lockdowny, później wojna na 

Ukrainie, niekorzystne warunki gospodarcze, ale pokazaliśmy, że mimo wszystko, 

mimo tych wydarzeń, które wstrząsnęły każdym z nas i całym społeczeństwem, 

potrafiliśmy razem pracować i podejmować decyzje, dzięki którym urząd nadal 

pracował, a miasto się rozwijało. Pragnę, szanowni państwo, przede wszystkim 

podziękować mieszkańcom za pokładane w nas zaufanie, a państwu radnym i panom 

prezydentom za działalność na rzecz kaliskiego samorządu, jednocześnie życząc 

państwu niegasnącej pasji i dalszego zaangażowania w waszą działalność. Szanowni 

państwo, to naprawdę jest bardzo fajna rzecz, że my oczywiście różnimy się politycznie 

i taka jest prawda, że te różnice polityczne, one będą się przekładały również na to, jak 

wyglądają obrady czy komisji, czy sesji Rady Miasta Kalisza. Ale pomimo tego jestem 

bardzo, bardzo zadowolony z tego, że szanowni państwo, naprawdę w wielu sprawach 

byliśmy w stanie współpracować, to po pierwsze, a po drugie, tu też sobie pozwolę na 

taką osobistą dygresję, nie ma wśród państwa takiej osoby, której bym powiedział, 

o której bym pomyślał, że jej nie lubię. I to jest dla mnie taka bardzo ważna wartość, 
jeżeli chodzi o mijającą kadencję. A jeżeli komuś w czymś uchybiłem, jako 

przewodniczący Rady Miasta Kalisza, prowadząc sesję, bo wiadomo, że czasami te 

emocje są różne, najserdeczniej przepraszam, zdarza się również to i w takich 

wypadkach, ale tak jak powiedziałem, z olbrzymią przyjemnością prowadziłem obrady 

Rady Miasta Kalisza, z olbrzymią przyjemnością spotykałem się z państwem również 
w kuluarach, zwłaszcza tutaj na dole przed budynkiem ratusza z częścią z państwa, 

w związku z tym bardzo, bardzo serdecznie chciałbym podziękować za to. Chciałbym 

podziękować również oczywiście panu prezydentowi, z którym, no, zazwyczaj mieliśmy 

wspólne zdanie, chociaż nie zawsze, to też warto podkreślić, ale myślę, że ta 

współpraca układała się tutaj dość dobrze. Podziękowania również chciałbym złożyć 
wszystkim państwu urzędnikom, naczelnikom, pracownikom jednostek organizacyjnych 

miasta Kalisza za tą pracę, za tą codzienną pracę, za przychylność bardzo często, 

jeżeli chodzi o działania radnych Rady Miasta Kalisza. No i proszę państwa, chyba 

jeszcze bardziej podkreślę to, co mówili tutaj już wszyscy radni, aczkolwiek ja 

chciałem zauważyć taką rzecz, że z wypowiedzi państwa radnych ustępującej kadencji 

przejawia się taki obraz, że w sumie to Kancelaria Rady Miasta mogłaby nas zastąpić, 
bo ona rzeczywiście jest nieoceniona. Także bardzo, bardzo serdecznie dziękuję 
paniom z Kancelarii Rady Miasta Kalisza oczywiście na ręce pani naczelnik, ale tak 

naprawdę wszystkim paniom, które są zatrudnione i które stanowiły nieocenioną 

pomoc, jeżeli chodzi o prowadzenie komisji, prowadzenie sesji, zwłaszcza w tym 

okresie pandemicznym. Przypominam, że to też wymagało bardzo dużo takiego wysiłku 

organizacyjnego, także pani naczelnik, dziewczyny, bardzo serdecznie wam dziękuję. 
Szanowni państwo, chciałbym podziękować też wszystkim gościom, którzy 
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z zainteresowaniem uczestniczyli w obradach Rady Miasta Kalisza. Mam nadzieję, że 

z zainteresowaniem. Dziękuję bardzo mediom kaliskim, przewodniczącym rad osiedli, 

przedstawicielom jednostek organizacyjnych miasta i pomocy społecznej, organizacji, 

stowarzyszeń oraz młodzieży, która uczestniczyła, dzisiaj uczestniczy, to bardzo fajnie, 

ale też było kilka takich sesji, na których młodzież właśnie z Uniwersytetu Kaliskiego, 

a wcześniej z Akademii Kaliskiej, a wcześniej z PWSZ-u i z Uniwersytetu im. Adama 

Mickiewicza również, a także ze szkół uczestniczyła właśnie w obradach i przyglądała 

się, jak to wygląda, jeżeli chodzi o kaliski samorząd, jak wyglądają obrady sesji Rady 

Miasta Kalisza. Ja nie ukrywam, że z państwa perspektywy może to trochę inaczej 

wyglądać, bo zwłaszcza ta dzisiejsza sesja, ona była taka gładziutka. Ona była taka na 

zasadzie, że my po prostu głosowanie, uchwała, głosowanie, uchwała, natomiast 

bardzo często na tej sesji również są bardzo duże emocje, nie mówiąc już o komisjach, 

które w ogóle wywołują bardzo często duże emocje, nie tylko wśród państwa radnych. 

Szanowni państwo, dziękuję również wszystkim tym mieszkańcom, którzy uczestniczyli 

w sesjach, nie tylko osobiście, ale również za pośrednictwem Internetu. Szanowni 

państwo, dziękując, chciałbym jeszcze o przyjęcie pamiątkowych wyrazów uznania 

i miałbym do państwa taką prośbę, po tym jak weźmiemy i już podziękuję państwu, to 

żebyśmy sobie zrobili oczywiście wspólne zdjęcie jako radni tej kadencji samorządu.  

 

Krystian Kinastowski, prezydent Miasta Kalisza – no trochę smuteczek, że w tym 

gronie widzimy się po raz ostatni. Raz, ja się cieszę, że chociaż na koniec w tej sali 

zapanowała taka atmosfera powszechnej miłości, powszechnego zrozumienia 

i powszechnego szacunku, życzyłbym sobie, żeby ta atmosfera się przeniosła, została 

w tej sali i przeniosła się na pracę nowej Rady Miasta Kalisza, która w tym miejscu 

spotka się już niedługo, bo 7 maja. Myślę, że przed nami kolejne wyzwania i taka 

wielka też odpowiedzialność przed nami wszystkimi tutaj, by był to dobry czas dla 

Kalisza. Ja z tego miejsca i dzisiaj chciałem podziękować wszystkim radnym za tych 

pięć i pół roku. Myślę, że to były lata, miesiące, dni wytężonej pracy, którą w Kaliszu 

widać. Myślę, że wyniki ostatnich wyborów również to potwierdzają, że miasto się 
zmienia i w dużej mierze to, co robimy, spotyka się z pozytywnym odzewem naszych 

mieszkańców i to jest jakby ta najważniejsza informacja zwrotna, którą otrzymaliśmy 

od mieszkańców w wyniku tych ostatnich wyborów. Także dziękuję radnym, każdemu 

z osobna, ale również całej radzie i ja ze swojej strony chciałem jeszcze bardzo gorąco 

podziękować przewodniczącemu Rady Miasta Kalisza, ustępującemu 

przewodniczącemu, bo nie wiemy jeszcze, jak to się wszystko ułoży w nowej radzie, 

Tadeuszowi Skarżyńskiemu. Myślę, że szanowni państwo, swoją postawą tutaj 

i prowadzeniem obrad Rady Miasta Kalisza wyznaczył, myślę, że bardzo takie 

pozytywne standardy. Liczyłbym sobie, żeby w przyszłej kadencji również ta praca 

wyglądała w ten sposób. Panie przewodniczący, dziękuję bardzo. I będę miał ogromną 

przyjemność, panie przewodniczący, wszystkim radnym teraz tak wspólnie z panem 

wręczyć tutaj te pamiątkowe tabla, jak to nazwać, pani naczelnik, grafiki. Dobrze, 

bardzo dziękuję. Jeszcze raz wszystkiego dobrego. 

 

Tadeusz Skarżyński, przewodniczący Rady Miasta Kalisza oraz Krystian Kinastowski, 

prezydent Miasta Kalisza wręczyli radnym, a także prezydentom pamiątkowe grafiki. 
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Przewodniczący przypomniał także radnym o obowiązku złożenia do 30 kwietnia br. 

oświadczeń majątkowych według stanu na dzień 31 grudnia 2023 r. 

 

W związku z wyczerpaniem porządku obrad, przewodniczący zamknął posiedzenie 

LXXV, ostatniej sesji obecnej kadencji.  

 

 
Przewodniczący 

Rady Miasta Kalisza 

/…/ 

Tadeusz Skarżyński 

 

 

 

Sporządziła: 

25.04.2024 r. E. Pastuszak 

 

 

 

 


